
اخبار كشور
صفحه 10

 شنبه اول آبان 13۹۵
۲0  محرم 1۴3۸ -شماره  ۲1۴۶۹

درمکتب امام

از قلّت عدد نترسید
]سیدالشــهدا[ در طول تاریخ آموخت به همه که راه همین اســت. از قلّت 

عدد نترســید، عدد، کار پیش نمی برد، کیفیت اعداد، کیفیت جهاد، اعدای مقابل 

اعدا، آن اســت که کار را پیش می برد. افراد ممکن اســت خیلی زیاد باشند، لکن 

در کیفیت ناقص باشــند یا پوچ. و افراد ممکن اســت کم باشند، لکن در کیفیت 

توانا باشند و سرافراز.
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اخبار کوتاه

آزادی موصل شکستی تمام عیار
 برای تکفیری ها و حامیان آنهاست

محســن رضایی، دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام با انتشــار 
یادداشتی در صفحه شخصی خود، عملیات آزادسازی موصل را شکستی 

بزرگ برای تکفیری ها و حامیان سعودی و آمریکایی آنان دانست.
در بخشــی از این یادداشت آمده است: آزادی موصل به منزله یک 
شکست تمام عیار برای تکفیری ها و حامیان آمریکایی و سعودی ایشان 
است. آمریکایی ها در یک تناقض آشکار از سویی در حمایت و همکاری 
نسبت به تکفیری ها هستند و از سوی دیگر به دولت عراق برای مبارزه 
با این تروریســت ها همکاری می کنند. هم  دستی در جنگ دارند وهم 

دستی در صلح.
در ادامه این یادداشــت تاکید شــده اســت: جالب اینجاست که 
آمریکایی ها تلاش می کردند نیروهای مردمی در عملیات آزادسازی موصل 
حضور نداشــته باشند تا در صورت پیروزی، این موفقیت به نام ملت و 
ارتش عراق ثبت نشود. آمریکا نقش پررنگی در این عملیات ها نخواهد 
داشت، همین حضور حداقلی اما به منزله پیروزی جبهه مقاومت است؛ 
چراکه نشان می دهد تصمیم گیری در عراق با دولت و ملت است و این 

آمریکاست که باید همراهی کند.

اجرای رزمایش قطع ماهواره صداوسیما
 در 31 استان

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل گفت: رزمایش قطع ماهواره صدا 
و ســیما در 31 استان مختلف کشور انجام می شود تا بتوانیم آزمایش 

استفاده از فیبر نوری در این استان ها را انجام دهیم.
سردار غلامرضا جلالی در دیدار با آیت الله محمد یزدی رئیس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم یادآور شد: رزمایش قطع ماهواره صدا و سیما 
در 31 استان مختلف کشور انجام می شود تا بتوانیم آزمایش استفاده از 

فیبر نوری در این استان ها را انجام دهیم.
وی با بیان اینکه پدافند غیرعامل در کنار دولت برای تامین امنیت 
خدمات رسانی به مردم تلاش می کند، اظهار کرد: مسئولان اجرایی باید 
نسبت به اجرای طرح های پدافند غیرعامل نگاه ویژه داشته باشند، چرا 
که طی سال های اخیر اقدامات بسیاری برای کاهش تهدیدهای خارجی 

انجام شده است.
جلالی از تغییر تهدیدهای نظامی به سمت تهدیدهای نرم، سایبری، 
بیولــوژی و اقتصادی یاد کرد و ادامه داد: کاهش خطرات این تهدیدات 
مورد توجه ســازمان پدافند غیرعامل قرار گرفته است. ماهیت پول از 
فیزیک اســکناس به ماهیت دیجیتال و ســایبری تبدیل شده است و 
دشمن برای حمله به این سرمایه نیاز به ابزار فیزیکی ندارد و می تواند 
از راه های ارتباطی جدید بدون حضور فیزیکی تهدیدهای بســیاری را 

برای کشور رقم بزند.

مذاکرات شفاهی موتلفه
 با کاندیداهای احتمالی 

نایب رئیس شــورای مرکزی حزب موتلفه گفت: موتلفه اســلامی 
برای تعیین کاندیدای اختصاصی خود بصورت غیرمســتقیم و شفاهی 
صحبت ها و مذاکرات گوناگونی را با نامزدهای احتمالی ریاست جمهوری 

انجام داده است.
به گزارش فارس اسدالله بادامچیان نایب رئیس شورای مرکزی حزب 
موتلفه اســلامی با اشاره به مذاکرات حزب متبوعش با افراد در معرض 
کاندیداتوری برای انتخابات ریاست جمهوری 96، اظهار کرد: حزب موتلفه 
اسلامی برای تعیین کاندیدای اختصاصی خود بطور رسمی با فردی در 
این زمینه مذاکره نداشته اما بصورت غیرمستقیم و شفاهی صحبت ها و 

مذاکرات گوناگونی را انجام داده است.
وی افزود: این مذاکرات برای این است که ببینیم چه کسانی آمادگی 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری را دارند و به چه دلیلی خود 

را واجد شرایط نامزدی در انتخابات می دانند.
بادامچیان تاکید کرد: این مذاکرات تا زمانی که ما نامزد حزب موتلفه 

اسلامی را اعلام کنیم، ادامه خواهد داشت.

مدیران دوتابعیتی شناسایی شوند
 برکنار می شوند

وزیر دادگســتری در حاشیه مراسم دومین سالگرد ارتحال آیت الله 
مهدوی کنی با اشــاره به اظهــارات مقامات آمریکا درمورد ایران اظهار 
داشــت: ملت ایران از اول انقلاب تاکنون همواره با دســت اندازی ها و 
دخالت ها و نقض حقوق بشــر توسط مستکبرین مواجه بوده است، اما 
ملت پاسخ آن را قاطعانه داده اند و بر اهداف و آرمان های خود ایستادگی 

کرده اند.
حجت الاسلام پورمحمدی افزود: قوه قضائیه با قدرت هرگونه نقض 

حقوق، توسط مستکبرین را دنبال می کند.
پورمحمدی با بیان اینکه کســی نمی تواند ملــت ایران را تهدید و 
برای آن تعیین تکلیف کند، گفت: تعیین و تکلیف برای ملت ایران جزو 

آرزوهای دشمنان است.
وی تصریح کرد: پرونده های زیادی درمورد اموال مورد مناقشه وجود 

دارد که بیش از ۷۰تا۸۰میلیارد دلار است که پیگیری می کنیم.
وزیر دادگســتری در پایان در پاســخ به ســؤالی پیرامون مدیران  
دوتابعیتی در دولت گفت: اگر چنین فردی باشد باید برکنار شود و در 

صورت شناسایی اقدام لازم را انجام خواهیم داد.

عضو فقهای شــورای نگهبان با بیان اینکه 
شورای نگهبان با کسی تعارف ندارد و ملاحظه 
کســی را هم نمی کند، تأکید کرد: ما محکم 
ایســتاده ایم و از کسی هم ترسی نداریم و در 
کوتاه  انتخابات  نامزدهای  بررســی صلاحیت 

نمی آییم.
آیت الله مؤمن عضو فقهای شورای نگهبان دیروز 
جمعه در دیدار سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان 
پدافند غیرعامل کشور سخنان مهمی را درباره شورای 
نگهبان بیان و تاکید کرد که این شــورا در بررســی 
صلاحیت های نامزدهای انتخابات به هیچ وجه کوتاه 

نخواهد آمد.
وی با بیان اینکه شــورای نگهبان با کسی تعارف 
ندارد و ملاحظه کسی را هم نمی کند، تأکید کرد: ما 
در این شــورا محکم ایستاده ایم و از کسی هم ترسی 
نداریم و اگــر هر فرد یا گروهی حرفی نامربوط بزند 
برای خودش زده و ما وظیفه خودمان را عمل می کنیم 

و ملاحظه کسی را نمی کنیم.
آیت الله مؤمن قمی ادامه داد: ما در بحث بررسی 
قوانین مصوبه مجلس یا صلاحیت نامزدهای مجلس 

و ریاست جمهوری و امثال آن جدی هستیم و کوتاه 
نمی آییم و تلاش داریم به کســی هم ظلم و ستمی 

صورت نگیرد.
آیــت الله مؤمن در ادامه این دیدار با اشــاره به 
نقش پررنگ ســازمان پدافند غیرعامل در پیشــبرد 
اهداف جمهوری اسلامی اظهار داشت: درست است 
که در نظام جمهوری اســلامی پدافند عامل همراه 
با فعالیت های نظامی و تســلیحاتی اســت و پدافند 
غیرعامل نقش عملیات اجرایی ندارد ولی کار او همان 

کار است و وظیفه سنگینی را بر دوش دارد.
وی ادامه داد: پدافند غیرعامل و عامل که رهبری 
معظم نیز روی آن تأکید دارد، وظیفه ای اســت که 
در دین اسلام برای همه مسلمان ها آمده و در سوره 
انفال بیان شده است، به این معنا که مسلمانان باید 
در مقابل مخالفین و کفار هرچه را در توان دارند بکار 
بگیرند و در برابر آنها آماده باشند تا در دل دشمنان 
رعب و وحشــت بیاندازند و کسی جرأت نگاه چپ به 

این کشور را نداشته باشد.
عضو فقهای شورای نگهبان نیروهای انسانی لازم 
برای مقابله با دشمنان را در نظام جمهوری اسلامی 

ارتش، سپاه و بسیج دانست و ابراز داشت: این نیروها 
با تمام توان در برابر مخالفت ها با اســلام ایستادگی 
دارند، دشــمنان با ما و مردم ما دشمن هستند چون 
با اســلام و جهانی شدن آن مشکل دارند همچنانکه 
امام راحــل)ره( می فرمود: اینکه فقط زیارت کنیم و 
دعا کنیم و کاری به سیاســت نداشــته باشیم همه 
قدرت های دنیا با ما همراه می شوند ولی اگر بگوییم 
اسلام باید حاکم شود و قوانین در دنیا اسلامی باشد 
و حدود الهی باید رعایت شــود همه کفر در برابر ما 

صف آرایی می کند.
نماینده مــردم قم در مجلس خبرگان رهبری با 
اشــاره به دید عمیق امام خمینی)ره( برای مقابله با 
دشمنان ادامه داد: روزی حاج احمد آقا همه ما فقهای 
شورای نگهبان را دعوت کردند و فرمودند شما را در 
این جا دعوت کرده ایم تا پیغام امام را به شما برسانیم؛ 
امام گفته اند من تصمیم دارم برای سپاه نیروی هوایی 
و دریایی هم تشکیل بدهم و شما که فقهای شورای 
نگهبان هستید ببینید با قانون اساسی در تضاد هست 
یا نه؟ و ما هم بررسی کردیم و متوجه شدیم مشکلی 
نیســت و این کار صورت گرفــت و می بینید این دو 

نیروی بزرگ در کنار نیروی زمینی ســپاه منشأ چه 
خیرات و برکاتی هستند.

آیــت الله مؤمن قمی با بیان اینکه اســلام از ما 
می خواهد که مبنــای کار خودمان را رضایت خدا و 
توحید قرار دهیم، افزود: اگر این طور شد به حق هیچ 
کسی نباید تعرض شود و باید حقوق اشخاص استیفا 
شود و اگر پایبند به الله باشیم جلوی خلاف کاری های 
دنیا گرفته می شــود و خودمان هم دنبال اشتباهات 
نمی رویــم؛ امــروز امر به معروف و نهــی از منکر از 
مسائل ضروری جامعه اســت که باید مراقب باشیم 
همه دنباله روی از خدا داشته باشند و کسی در مسیر 

اشتباه قرار نگیرد.
به گزارش رسا، عضو فقهای شورای نگهبان تصریح 
کرد: کشور ما یک نیروی عظیم پرتوان و پرانرژی به 
نام اسلام دارد، بنابراین همه باید آماده باشند تا دستور 
خدا به بهترین شــکل ممکن اجرا شــود و به همین 
خاطر همه ما باید به وظیفه خود به بهترین وجه عمل 
کنیم؛ پدافند غیرعامل باید همیشه پای کار باشد، اگر 
می بینید قوانین کمبود دارد باید به مجلس اعلام کنید 

تا جلوی یک قانون خطا گرفته شود.

بیان  با  اســلامی،  رئیس مجلس شورای 
اینکه شــهادت مسیری است که خداوند آن 
را برای هر کسی باز نمی کند، گفت: شهادت 
و فداکاری در راه خدا با شرایط موجود، درک 

بزرگی می خواهد.
بــه گزارش خانه ملت، علی لاریجانی در دیدار با 
خانواده شهید مدافع حرم جاویدالاثر علی آقاعبداللهی 
که در منزل این شهید برگزار شد، اظهار داشت: برای 
خانواده معظم شهید آقاعبداللهی طلب صبر می کنم 

و امیدوارم که با اولیای خودش محشور شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شهادت 
مسیری است که خداوند راه آن را برای هر کسی باز 
نمی کند، گفت: برای ما سخت است که اینگونه جوانان 

خوش فکر انقلابی را از دست می دهیم ولی برای شهدا 
دریچه های بزرگتری باز می شود.

وی با بیان اینکه خانواده شهید بودن ارزش فراوانی 
دارد، تاکید کرد: درک بزرگی می خواهد که انسان با 

شرایط موجود در این راه فداکاری کند.
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه شما خانواده شهدا 
در پیشــگاه خداوند عزیز هستید، گفت: مقام شهدا 
جایگاه بالایی است و شــما را شفاعت می کند. آرزو 
می کنم شــهادت فرزند شــما باعث روشنی زندگی 

خانواده شهید بشود.
بر اساس این گزارش، شهید مدافع حرم جاویدالاثر 
علی آقاعبداللهی در خان طومان ســوریه به شهادت 

رسیده و هنوز پیکر مطهر وی بازنگشته است.

به دنبال اســتعفا و برکناری سه وزیر 
کابینه یازدهم کارشناسان و شخصیت های 
سیاسی اعلام کردند ترمیم کابینه با اهداف 
انتخاباتی صــورت گرفته و رئیس جمهور 
با این ترمیم نشــان داد با مطالبات مردم 

همراه نیست . 
رئیس جمهور ضمن پذیرش استعفای وزرای 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، ورزش و جوانان و 
آمــوزش و پرورش از خدمات  جنتی، گودرزی و 

فانی در دوران تصدی  آنان قدردانی کرد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهوری، حسن روحانی رئیس جمهور در پاسخ 
به نامه محمود گودرزی ، با اشاره به پیروزی های 
فراوان ورزشکاران ایرانی در میدان های ورزشی، 
از تلاش هــا و برنامه ریزی های وی و همکارانش 
در تحقق سیاســت های دولت در وزارت ورزش 
و جوانان و کوشش های افتخارآفرین ورزشکاران 
غیورمان در این دوره، تقدیر و سپاسگزاری کرد.
همچنیــن رئیس جمهور در پاســخ به نامه 
علی جنتی با تقدیر از تلاش های وی در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، تاکید کرد : علیرغم این 
واقعیت که اختیارات و امکانات آن وزارتخانه در 
حوزه فرهنگ تناســبی با مسئولیت و توقعات 
جامعه از آن ندارد، لیکن حرکت سه سال اخیر 
آن در مسیر درست گسترش آگاهی مردم، ایجاد 
فضای احساس امنیت و آزادی برای اهل فرهنگ، 
و شــکوفایی خلاقیت ها در تبییــن ارزش های 
اسلامی- ایرانی بوده است؛ و دولت با قوتِ تمام و 
با سرعتی بیشتر در این مسیر حرکت خواهد کرد.
رئیس جمهوری همچنین در پاسخ به نامه علی 

اصغر فانی؛ با تشکر از تلاش های وی و مجموعه 
وزارت آمــوزش و پرورش، تاکید کرد که ترمیم 
کابینه در حوزه فرهنگی و اجتماعی برای تحقق 
اهداف بلند نظام اسلامی و خدمت شایسته تر به 
مردم با توانی بیشتر و سرعتی افزون  تر در همین 

مسیر خواهد بود.
تجدید قوای دولت

 یک ضرورت مستمر است
حمیــد ابوطالبــی معــاون سیاســی دفتر 
رئیس جمهور نیز در واکنش به اســتعفای 3 تن 
از وزرا در صفحه شخصی خود نوشت : مدیریت 
کلان کشــور این روزها با تحولاتی در راستای 
تجدید قوای دولت برای خدمت بیشــتر و بهتر 
توام بود و برخی از دوســتان جــای خود را به 

افرادی تازه نفس دادند.
ابوطالبی یادآور شد: تجدید قوای دولت یک 
ضرورت مستمر است و هیچ هدفی جز آرامش و 
آسایش بیشتر جامعه، اعمال اقتدار ملی و تقویت 
مدیریت کشور ندارد؛ این رویکردی ارزشمنداست.
محمد فرهادی وزیر علوم در حاشیه اجلاس 
مشــترک دانشــگاه های ایران و روسیه در باغ 
نگارستان دانشگاه تهران در جمع خبرنگاران و 
در واکنش به سوالی درباره استعفای خود گفت : 
برای چه باید استعفا بدهم؟ هیچ مسئله ای مطرح 

نیست و چیزی ندارم که در این باره بگویم.
وزیر علوم در رابطه با استیضاحش نیز اظهار 
داشت : قرار است در کمیسیون آموزش مجلس 
بررسی شود و حتما به رئیس کمیسیون آموزش 
مجلس نامه ای رسیده است که وی این مسئله را 
مطرح می کند، به هر حال آماده ام که پاسخ دهم.

کارشناسان : تغییرات در کابینه 
برای اهداف انتخاباتی است

شــخصیت های سیاســی و کارشناسان در 
اظهارنظرهای جداگانه نسبت به تغییرات اخیر 
کابینه یازدهــم تاکید کردند این تغییرات برای 
اهداف انتخاباتی صورت گرفته و نشان می دهد 

دولت با خواسته های مردم منطبق نیست . 
لطف الله فروزنده سخنگوی جمعیت ایثارگران 
انقلاب اسلامی در گفت و گو با فارس با اشاره به 
دلایل تغییر سه وزیر تصریح کرد: عدم کارآمدی، 
نفــوذ جریان دوم خردادی و اهداف انتخاباتی از 
دلایل این تغییر است و مهم ترین این دلایل نیز 

عدم اجرای وعده هاست.
وی ادامه داد : واقعیت این اســت که کلیت 
دولت کارآمدی لازم را ندارد و نتوانســته است 
وعده های خود را محقق کند و از ســوی دیگر 
توقع مردم بهبــود وضعیت اقتصادی و صنعتی 

کشور است. 
محمدنبی حبیبی دبیرکل حزب مؤتلفه نیز با 
اشاره به ارتباط برکناری و استعفای وزرا با مسائل 
انتخاباتی گفت: دولت به جای پرداختن به این 
مســائل باید بر روی دغدغه های اقتصادی مردم 

توجه و تمرکز ویژه ای داشته باشد.
رئیس جمهور با مطالبات مردم

 همراه نیست
مهدی فضائلی کارشناس مسائل سیاسی نیز 
در گفت و گو با فارس ، با اشاره به تغییرات گسترده 
در دولت و استعفا و برکناری وزرا  با تأکید بر اینکه 
این تغییرات به هیچ وجه با مطالبات مردم انطباق 
ندارد، تصریح کرد: دغدغه مردم این حوزه ها نبوده 

است بلکه مطالبات اصلی آنها مسائل معیشتی و 
اقتصادی است اما روحانی با این تغییرات نشان 

داد با مطالبات عمومی مردم همراهی ندارد. 
محمد سلیمانی نماینده سابق مجلس نیز با 
اشاره به فساد گسترده صندوق ذخیره فرهنگیان 
گفت : رسیدگی به فساد صندوق فرهنگیان مانند 
حقوق های نجومی است و دولت می خواهد در این 
زمینه ماله کشــی کند و اجازه ندهد گستره این 

فساد به اطلاع مردم برسد.
این نماینده سابق مجلس ادامه داد: نکته ای 
که درباره برکناری وزیر آموزش و پرورش وجود 
دارد این اســت که این اقــدام انتخاباتی و کار 
سیاسی اســت و در کارهای کلان و بزرگ اگر 
سیاســی کاری صورت گیرد نتیجــه آن به نفع 

مردم نخواهد بود.
کابینه

 توان کار جدی ندارد 
حجت الاســلام محمود رجبی عضو جامعه 
مدرســین حوزه علمیه قم نیز با تأکید براینکه 
اعضــای کابینه روحانی توان کار جدی ندارند و 
همین موجب کندی پیشرفت کارها شده است 
گفت: معدل سن کابینه روحانی بالاست و شاید 
در این شرایط وزرای پیرتر هم برای برکناری در 

دستور کار باشند.
حســینعلی حاجی دلیگانــی نماینده مردم 
شاهین شهر در مجلس نیز گفت : کنار گذاشتن 
وزیــر آمــوزش و پــرورش از ســمت خود در 
آســتانه استیضاح نوعی فرار به جلو بود و دولت 
می خواست فساد صندوق ذخیره فرهنگیان در 

جلسه استیضاح مطرح نشود.

آیت الله مؤمن:

شورای نگهبان در بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات
 با كسی تعارف ندارد

لاریجانی در دیدار با خانواده شهید مدافع حرم:

شهادت و فداكاری در راه خدا با شرایط موجود درک بزرگی می خواهد

کارشناسان و شخصیت های سیاسی :

ترمیم کابینه با اهداف انتخاباتی صورت گرفت 

تأکید مجدد مراجع عظام تقلید بر احیای 
امر به معروف و نهی از منکر در جامعه

حضرات آیات نوری همدانی و مکارم شــیرازی در دیدار با اعضای 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان خراسان رضوی مطالب مهمی 

در راستای احیای این فریضه اسلامی بیان کردند.
آیت الله نوری همدانی: عزمی برای احیای فریضه امر به معروف 

و نهی از منکر نمی بینم
به گزارش خبرگزاری رسا، آیت الله نوری همدانی در دیدار اعضای ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر استان خراسان رضوی بر لزوم احیای این فریضه مهم 

در جامعه تاکید کرد.
وی امر به معروف و نهی از منکر را از مهم ترین مسائل در دین مبین اسلام 
ارزیابی و خاطرنشــان کرد: جامعه زنده، جامعه ای اســت که در برابر منکرات و 
ناهنجاری ها حساس باشد. آیت الله نوری همدانی نظام اسلامی و ولایت فقیه را 
از بزرگ ترین معروفات دانست و گفت: عزت اسلام، جهاد و تقویت نظام اسلامی از 
معروفات کلان است که همه باید بدان توجه کنند؛ در مقابل استکبار، صهیونیسم، 

داعش و هر کس علیه اسلام حرکت کند منکر است و باید در برابر او ایستاد.
استاد درس خارج حوزه خواستار حساسیت جامعه در مقابل منکرات شد و 
پیشنهاد کرد که وزارتخانه ای مستقل برای امر به معروف و نهی از منکر تشکیل 
شود تا هر کس در هر مقام و جایگاهی مرتکب منکر شد مورد بازخواست قرار 

گیرد و اقدامات عملی برای اجرایی شدن این فریضه الهی انجام شود.
این مرجع تقلید بیان داشت: احیای فریضه امر به معروف و نهی از منکر تنها با 
درس گفتن و کتاب نوشتن محقق نمی شود، بلکه نیاز به عزم ملی و عمومی دارد.
وی گفت: این مسئله باید از خود دولت شروع شود و دستگاه های دولتی بر 

زیر مجموعه و کارکنان خود نظارت لازم را داشته باشند.
آیت الله نوری همدانی از اینکه بارها مراجع، علما و بزرگان در زمینه امر به 
معروف و نهی از منکر و دیگر موضوعات مهم تذکر می دهند اما در صحنه عمل 

و اجرا در کشور اتفاقی نمی افتد، ابراز تاسف کرد.
استاد درس خارج حوزه افزود: ما بیش از چهار سال است که درباره حجاب و 
عفاف سخن می گوییم، اما چه اتفاقی افتاد؟ سالیان طولانی است که درباره حرمت 
دریافت دیرکرد بانکی هشدار می دهیم اما همچنان شاهد اخذ دیرکرد هستیم.

آیت الله مکارم شیرازی: باید امر به معروف و نهی از منکر از 
مظلومیت خارج شود

بر اساس این گزارش، آیت الله مکارم شیرازی نیز در دیدار اعضای ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر استان خراسان رضوی، گام برداشتن در مسیر امر به 
معروف و نهی از منکر را جهاد فی سبیل الله دانست و گفت: در برخی از روایات 

امر به معروف و نهی از منکر برترین جهاد شمرده می شود.
وی افزود: امر به معروف و نهی از منکر از مهم ترین دستورات اسلام است، 
در روایت آمده که تمام اعمال نیک در برابر امر به معروف همانند آب دهانی در 
مقابل دریای پهناور است، دلیل اهمیت این است که امام باقر)ع( فرمودند؛ امر 
به معروف و نهی از منکر دو فریضه ای به شمار می روند که ضامن اجرای احکام 
دیگر هستند. آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه اهمیت حکم به ضمانت اجرای 
آن اســت، اظهار داشت: ضامن اجرای همه احکام اسلامی امر به معروف و نهی 
از منکر اســت، امر به معروف در بین ما مظلوم واقع شــده و پس از 3۷ سال به 

فکر این افتاده اند که اصل ۸ قانون اساسی را اجرایی کنند.
اســتاد درس خارج حوزه ادامه داد: متأسفانه این مهم به فراموشی سپرده 
شــده است، الحمدلله در سال های گذشته موج تازه ای ایجاد شد چون امثال ما 
خیلی گفتیم چرا قانون اساسی اجرایی نمی شود، از این رو باید امر به معروف و 

نهی از منکر را از مظلومیت خارج و عقب ماندگی را جبران کرد.
ایــن مرجع تقلید با بیان اینکه امر بــه معروف در نظر عده ای توأم با ابهام 
است، گفت: به دلیل این ابهامات امر به معروف جاذبه خود را از دست می دهد، 

گاهی تصور می کنند که امر به معروف و نهی از منکر اعمال خشونت است.
وی اظهار داشــت: این ذهنیت ها به دو دلیل ایجاد شده است، یکی افراط 
کاری برخی که امر به معروف را بلد نبودند و یکی هم سمپاشی دشمنان برای 
ســبک کردن این فریضه مهم. بیان حقیقت امر به معروف و اینکه با محبت و 
رحمت اســلامی آمیخته است ضروری به شمار می رود. آیت الله مکارم شیرازی 
خاطرنشان کرد: تا زمانی که این فرهنگ جا نیفتد و افراد حقیقت امر به معروف 
را ندانند نمی توانیم قدم برداریم، براساس آیات قرآن امر به معروف و نهی از منکر 
دو مرحله دارد، یک مرحله احتیاج به کار فیزیکی دارد که وظیفه دولت ها است.
استاد درس خارج حوزه بیان داشت: یک مرحله هم تذکر به شمار می رود 
که وظیفه همگان اســت، باید برای مردم روشن شود که امر به معروف مراحل 
گوناگون دارد؛ در همایش ها باید نقاط مبهم این فریضه برطرف شــود، باید به 

سراغ جزئیات برویم و نقاط مبهم را روشن کنیم.
این مرجع تقلید با تأکید بر اینکه در حوزه های علمیه باید پژوهشکده هایی 
درباره امر به معروف و نهی از منکر تشــکیل شود، افزود: این مسئله جنبه های 
علمــی و عملی دارد که در زمینه علمی گروه های گوناگونی از جمله حوزویان 

وظیفه دارند، در زمینه عملی نیز هسته های گوناگون وجود دارد.

فرمانده کل ســپاه پاســداران خطاب به 
مدافعان حرم ، گفت: وضعیت ایران اســلامی 
امروز به گونه ای اســت که حتی کشــورهای 
دیگر برای تعیین سرنوشت کشورهای منطقه 
از جمله سوریه اقرار می کنند که باید با ایران 

مذاکره کنند.
سرلشکر محمد علی )عزیز( جعفری فرمانده کل سپاه 
پاسداران دیروز در مراسم بزرگداشت شهدای مدافع حرم 
حضور یافت و دقایقی به سخنرانی پیرامون این شهدای 

عزیز پرداخت.
به گزارش فارس وی در این مراســم اظهار داشت: 
جمع شــدن صفاتی همچون بصیــرت عمیق دینی و 
انقلابی و شــجاعت فردی باعث می شود جوانی مدافع 
حرم شــود و جــان خود را در دفــاع از حریم ولایت و 

انقلاب اسلامی فدا کند.
وی افزود: فاتحین کسانی هستند که با کمترین توقع 
و سرمایه گذاری جانی آمادگی خود را همه  جانبه اعلام 
کردند و سال هاســت که آمادگی خود را حفظ کرده اند. 
آنها به حدی رسیده اند که در دفاع از حریم ولایت آماده 

جانبازی و جهاد هستند.
سرلشکر جعفری گفت: به همسران و فرزندان این 
شــهدای عزیز به خاطر همســران و والدینی که دارند 

تبریک عرض می کنم.
وی ادامــه داد: در تهران بنای خوبی با ایجاد گردان 
فاتحین برای گســترش این جبهه ایجاد شد که در کل 
کشور نیز در حال گســترش آن هستیم و در گزارشی 
کــه به مقام معظم رهبری از این ماموریت خطیری که 
فاتحین ارائه کردند، دادم نکته ای که به آن اشاره کردم 
این بود که یگان فاتحین افتخارش این است که هر تلاش 
و امکاناتش داوطلبانه است و این چیز گم شده ای است 

که در دفاع مقدس هم نداشتیم. 
سرلشکر جعفری با اشاره به اینکه یک جوانی از وقت 
و سرمایه اش بدون اینکه توقعی داشته باشد می گذرد و 
آماده چنین ماموریتی می شود ، توفیق بزرگی است که 

در دفاع مقدس هم نداشتیم گفت: حوادث گسترده در 
منطقه نشان دهنده آن است که اگر دفاع مقدس نبود 
امروز شاهد وضعی دیگری در منطقه غرب آسیا بودیم و 
امروز شاید اسرائیل چند برابر مساحت کوچکش گسترش 
یافته بود که انقلاب اسلامی و مقاومت اسلامی نگذاشت 

این کار انجام شود. 
وی افزود: با مروری بر سیاست های دشمنان انقلاب 
اسلامی در راس آنها آمریکا و رژیم صهیونیستی به خوبی 
مشخص می شود تمامی برنامه های آنها با شکست مواجه 

شده و به ضرر خودشان تبدیل شده است. 
فرمانده کل سپاه پاسداران در پایان اظهار داشت: 
وضعیت ایران اسلامی امروز به گونه ای است که حتی 
کشــورهای دیگر برای تعیین سرنوشت کشورهای 
منطقه از جمله سوریه اقرار می کنند که باید با ایران 
مذاکره کنند و ایــن توانمندی ایران همگی مدیون 
خون شهدا و آمادگی هایی است که شما و شهدایتان 

ایجاد کرده اید.

پیشرفت ما در گرو روحیه
 فرهنگ و شهادت است 

محمدباقر قالیباف شهردار تهران نیز با حضور در 
این مراســم گفت : پیشرفت ما امروز در گرو روحیه 
فرهنگ و شهادت است. فرهنگی که عاشورای حسینی 
به ما آموخت که بتوانیم با شناخت به موقع در تکلیف 

و عمل آن را اجرا کنیم.
شــهردار تهران با بیان اینکه شهدای مدافع حرم 
مظلوم و غریب هســتند، افزود: ما فراموش نکرده ایم 
که کمتر از یک دهه قبل عده ای در خیابان های تهران 
شعار »نه غزه نه لبنان جانم فدای ایران« سر می دادند. 
آنها نه انقلاب را می شــناختند و نه حتی به فرهنگ 
انسانی اعتقاد داشتند و حتی شعار جانم فدای ایران 

آنها هم کذب بود. 
قالیباف گفت: در آن زمان برخی رسانه ها که بعضا 
امروز در حال فعالیت هستند اینطور القاء کردند که 
چــرا پول ما باید در جای دیگری هزینه شــود ، چرا 

فرزندان ما باید در جبهه دیگری مجاهدت کنند. بنده 
به صراحت می گویم که آ نها انقلاب اسلامی و فرهنگ 
اســلامی را نشناخته بودند و به فرهنگ اسلامی نیز 

اعتقاد نداشتند. 
شهردار تهران در پایان این سخنرانی اظهار داشت: 
تکفیری ها ســرباز و ایادی مستقیم استکبار جهانی در 
ســوریه و عراق هستند که اگر امروز بنده توفیق ندارم 
که در جمع مدافعان حرم و در کنار دوست عزیزم حاج 
قاسم سلیمانی در میدان مبارزه بجنگم، اما در شهرداری 
تهران خود و همکارانم را موظف و مکلف به پشتیبانی 
همه جانبه از مجاهدت مدافعان حرم کرده ایم، در حالی 

که در این زمینه نیز زخم زبان های زیادی شنیده ام.
وزیر بهداشت: آرامش کشور 

مدیون مدافعان حرم است
همچنین سیدحســن قاضی زاده هاشــمی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: امروز عزیزانی 
که در خارج از کشــور و آن طرف مرزها به تبعیت از 
مقام معظم رهبری و دفاع از اسلام جانفشانی می کنند، 

این افراد واقعا افراد ویژه  ای هستند.
وی با اشاره به شهدا و خانواده های مدافعان حرم 
تصریح کرد: اگر آرامشــی در کشور داریم سبب آن 
شما هستید و همچنین لطف خداوند متعال و حضرت 
بقیهًْ الله)عج ( است و به خاطر حضور مردم و زنان مومن 

و نیکوکاری است که در این کشور هستند.
قاضی زاده هاشمی درباره  خانواده شهدای فاتحین 
افزود: خانواده شهدای فاتحین مثل بسیاری از شهدای 
عزیز از خانواده هایی هستند که همه چیز خود را برای 
رضای الهی فدا کرده اند، شما هستید که ذخیره واقعی 

انقلاب و این کشور هستید.
وزیر بهداشت افزود: باید فرهنگ عاشورایی داشته 
باشــیم، فرهنگ عاشورایی چیزی نیست جز از خود 
گذشــتن، امام حسین)ع( در کربلا از خود و خانواده 
خود گذشت تا دین خدا پایدار بماند. همه مسئولان 

ما به فرهنگ عاشورایی باور داشته باشند.  

سرلشکر محمد علی جعفری در مراسم بزرگداشت شهدای مدافع حرم: 

امروز کشورها درباره سوریه ناچار به مذاکره با ایران هستند

برگزاری اجتماع مدافعین حرم 
در مشهد

اجتماع مدافعین حرم و بزرگداشت سه فرمانده لشکر فاطمیون و 46 
شهید عملیات محرم و صفر روز جمعه با حضور خانواده های شهدای مدافع 

حرم در مشهد برگزار شد.
به گزارش ایرنا، تولیت آستان قدس رضوی در این مراسم گفت: مدافعان حرم 
و رزمندگان لشــکر فاطمیون نه تنها در پاســداری از مرزهای جغرافیایی بلکه در 

مرزبانی از دین و ارزشهای دینی و در مبارزه با ظلم، تلاش و ایستادگی می کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی افزود: اگر ایستادگی رزمندگان لشکرهای فاطمیون، 
حیدریون و امثال آنها نبود و مدافعان حرم سنگر را در سوریه و عراق حفظ نمی کردند، 

اکنون مردم باید در تهران و مشهد و شهرهای دیگر با دشمن روبرو می شدند.
وی اظهار داشــت: امروز کســانی که در صف مقاومت با دشمن می جنگند و 
ایســتادگی می کنند، به امر رهبری که دغدغه اش حفظ ارزشــهای دین و انقلاب 
است، گوش سپرده اند. تولیت آستان قدس رضوی گفت: دشمن امروز اسلام، دشمن 
بی رحمی است و با اینکه پرچم دین اسلام را بر دست گرفته اما ماهیت صهیونیستی 
دارد. رئیسی افزود: طراح جریان های داعش و القاعده، صهیونیست ها هستند که برای 
ایجاد اختلاف بین متدینین و شکستن هیبت و هیمنه لشکرهای کشورهای اسلامی 
در سوریه، عراق و یمن و ایجاد فتنه در جامعه اسلامی، بر جهل عده ای سوار شده اند.
وی ادامه داد: امروز اســتکبار با امپراطوری گسترده خبری برای ایجاد جهالت 
بین مردم تلاش می کند اما پرچم علم، معرفت و امید در دست ایران اسلامی است 

که تلاش می کند بر علم، دانش و بصیرت مردم دنیا افزوده شود.
آیت الله رئیســی تصریح کرد: امروز به برکت دعای پرامید ندبه و خون مطهر 
شــهدای مدافع حرم، جهل زدایی از جوامع آغاز شــده و اثر خون این شهدا که در 
امتداد خون حضرت سیدالشهدا )ع( است هیچگاه از بین نخواهد رفت و از جامعه 

جهل زدایی خواهد کرد.
تشییع پیکر شهید مدافع حرم در مشهد 

همچنین پیکر مطهر شهید محسن خاوری از مدافعان حرم حضرت زینب )س( 
روز پنج شنبه با حضور گسترده مردم در مشهد مقدس تشییع شد.

در این مراســم که از مقابل حســینیه پیروان دین نبوی مشهد تا حرم مطهر 
رضوی  با حضور جمعی از مســئولان اجرایی، خانواده معظم شهدا و اقشار مختلف 

مردم برگزار شد، پیکرمطهرشهید خاوری در حرم نورانی رضوی طواف داده شد. 
شهید محسن خاوری 21 ساله جمعی لشکر فاطمیون در دفاع از حرم اهل بیت)ع( 

در استان حلب سوریه به درجه رفیع شهادت نائل شد.
پیکر این شــهید بزرگوار دیروز پس از حضور در مراســم گرامیداشت شهدای 
ماه های محرم و صفر در مشــهد، در قطعه 15 گلزار شــهدای بهشت رضا )ع( این 

شهر به خاک سپرده شد.

بقیه از صفحه 2
رئیــس  جمهوری تصریح کرد: تمام تلاش دولت تدبیر و امید به 
ویژه در برجام بر این مبنا بود که موانع از پیش پای تجار، کارآفرینان، 
صادرکنندگان، تولیدکنندگان، بخش خدماتی، روابط بانکی و همچنین 
ورود ســرمایه برداشته شود و درعین حال مقررات زاید، غیرمفید و 

دست و پاگیر تولیدکنندگان نیز حذف شوند.
روحانی با بیان اینکه تلاش دولت یازدهم بر این اســاس بوده که 
ایران هراســی را از بین ببرد، ادامه داد: با ایران هراسی نمی توان کار 
تجاری و اقتصادی کرد. اقتصاد زمانی می تواند برون نگرا باشد که بتوانیم 
ایران هراســی ظالمانه ای را که دیگران ایجاد کرده اند، بزداییم. دولت 
یازدهم در این زمینه کار بزرگی انجام داده و این روند باید ادامه یابد.
رئیس  جمهوری تأکید کرد: بزرگترین هدف ســفرهای خارجی 
دولت یازدهم تسهیل در مســیر تجارت، توسعه اقتصادی، صادرات 

کالای ایرانی، جذب سرمایه و فناوری های خارجی بوده است.
باید گذشته را جبران کنیم 

روحانی با اشاره به  آمار ۸۸ میلیاردی صادرات کالا در سال 2۰14 
نسبت به آمار 12 میلیاردی در سال  19۸۰ میلادی، ادامه داد: البته 
قبول داریم دوران ۸ ساله جنگ تحمیلی و تحریم های ظالمانه علیه 
کشور وجود داشت، اما امروز باید گذشته را جبران کنیم و از هر منظر 

در جایگاه عزت و عظمت قرار گیریم.
رئیس  جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه از 
دست دادن بازار بسیار آسان بوده اما به دست آوردن آن کار سختی 
است به ضرورت توجه به اموری که در کنار صادرات کالا ضروری است، 
اشــاره کرد و ادامه داد: باید حمل و نقل درست باشد. خرید هواپیما 
برای تقویت صنعت توریسم، عظمت ایران و تلف نشدن وقت مردم و 

اینکه محصولات داخلی به دنیا صادر شود، لازم است.
روحانی افزود: اگر هواپیما نخریم، می گویند، نتایج برجام چه شد 
و اگر بخریم، می گویند که لوکس و ســاخت جدید اســت. مشخص 
نیست برخی ها در چه وادی سیر می کنند و یا اینکه عمرشان خیلی 

طولانی است ما خبر نداریم.
رئیس جمهوری افــزود: باید کامیون ها و کانتینر ها، هواپیماها و 

کشتی ها و بطور کلی، سیستم حمل و نقل کشور مجهز شود.

آمریکا كلاهبرداری كرد
دولت یقه داخلی ها را گرفت!

گزارش خبری تحلیلی کیهان


